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S pomočjo bralcev Primorskega Dnevnika obnovljena zadružna domova
N**

v Ceneboli in B ard u -S rečan je  rudarjev z belgijskimi sindikati - Beneški 
večer v Čedadu -  V Petjagu odprta šola Glasbene matice -  Uradno 
odprli podružnico SL0RI v Čedadu

Za videm sko  konferenco o 
etnično-jezikovnih skupinah, 
ki se je vršila 5, in 6. maja  
in ki predstavlja  pravi in po
zitiven m e jn ik  v naši zgodo
vini, sm o bili priče v zadnjih  
tednih drugih važnih dogod
kov za življen je beneških  
Slovencev.

Ti dogodki izpričujejo vi
talnost naše narodnostne  
skupnosti, željo  po obnovi in 
preporodu.

Po hudem  potresu, ki smo  
ga doživeli 6. m aja 1976. leta 
in meseca septem bra istega 
leta, sm o večkrat pisali in 
povedali, da so nam  prvi 
prišli na pom oč naši sloven
ski bratje iz Trsta in Gorice, 
potem  pa je  prišla masovna  
pom oč iz m atične domovine.

Prim orski D nevnik je  takoj 
po katastrofi odprl nabiral
no akcijo  m ed svojim i bralci 
in m ed vsem i Slovenci. S lo
venci so na poziv našega dne
vnika dobrosrčno odgovorili.

Nabrani denar je bil na
m enjen za zadružna domova  
v Ceneboli in v Bardu, k jer  
se že razvija družbeno ž iv lje 
nje naših ljudi.

Za obnovo zadružnega do
move Ceneboli so prispevali 
tudi beneški em igranti v 
Švici v okviru  «Pro Friuli», 
za onega v Bardu pa švicar
ska občina Yverdon.

Zidarska dela je  opravilo 
podjetje  BEN ED IL, ki ga 
vodi Dino Del Medico, m izar
ska pa pod jetje  PLANINA, ki 
ga vodi Joško Kukovac.

Prvi zadružni dom  so od
prli v Ceneboli, v soboto 20. 
maja. Bila je  velika in pri
jetna domača svečanost. Z 
graditelji, predstavn iku  obla
sti in gosti se je  zbrala cela 
vas.

V im enu vasi in zadruge 
se je zahvalil z ganjljivim i 
besedam i nje sekretar Petrig 
Claudio, katerega govor obja
vljam o na drugem  m estu.

Na otvoritveni slovesnosti 
je spregovoril tud i urednik  
Primorskega dnevnika Joško  
Koren in zaključil svo j govor 
s tem i besedami: «Mi trža
ški in goriški Slovenci bom o  
vedno v srcu nosili prijeten  
občutek, da s to ji v Benečiji 
prvo od dveh obnovljenih  
zadružnih poslopij, v katerih  
je  vzidana tudi naša iskrena  
bratska solidarnost z vam i 
in posebej solidarnost Pri
m orskega dnevnika, ki bo 
vedno z vam i v  vašem boju, 
ki je tudi naš boj».

N aslednjo soboto 27. maja 
se je  podobna svečanost po
novila v Bardu, na katero je

prišla tudi delegacija mesta  
Yverdon iz Švice, katero je 
vodil župan Pierre Duvoisin. 
Delegacijo SKGZ iz Trsta je 
vodil predsednik Boris Race.

P rim orski dnevnik pa je 
zastopal odgovorni urednik  
Gorazd Vesel.

Svečanost je  odprl Firm i
no Marinig, sekretar koordi
nacijskega odbora za odpra
vo posledic potresa pri nas. 
V svojem  kra tkem  nagovoru  
se je zahvalil Slovencem  in 
Furlanom za pom oč, da so 
hitro, brez b irokratskih  težav 
obnovili zgradbo.

Zadovoljstvo za obnovitev  
zadruge, ki se im enuje «No
va coop», so izrazili župan  
Sergio Sinicco, predsednik  
zadruge Dante Del Medico, 
župan Y  ver dona Pierre Du
voisin, predstavnik Prismor- 
skega dnevnika Gorazd Vesel 
in Rem o Cher.

Km alu bo v Bardu nova 
svečanost, ko bodo podelili 
ključe desetih novih stanova
nj, slovenskih  hiš, ki jih  je 
podarila S.R. Slovenjia.

Srečanje 
rudarjev

V petek 19. maja je  bilo 
v Čedadu, v dvorani «Socie
tà operaia» srečanje naših 
rudarjev s predstavniki bel
g ijskih  sindikatov, ki ga je  
organiziral Ado Cont, odgo
voren za patronat INAC v 
Čedadu. Sestanka  se je  ude
ležil tudi predsednik deželne 
K m ečke zveze Alleanza Col
tivatori del Friuli - Venezia 
Giulia, Eligio Simsig.

Že v zgodnjih  popoldan
skih  urah je v Čedadu vse 
mrgolelo. Rudarji in n jih  so
rodniki so prišli iz vseh kon
cev in krajev, iz vseh naših 
dolin in vasi. N iti polovica 
jih  ni stalo v dvorani, ko je 
začel govoriti sekretar belgij
skega sindikata, Lucien Cliar- 
lier, o problem ih, ki se tičejo  
starostnih  in invalidskih po
kojnin, povratnih ter profe- 
zionalnih pokojnin.

Naši bivši rudarji se sre
čujejo  z raznim i težavami, 
posebno zaradi tega, ker so 
zgubili d irekten  kon tak t z Bel 
gijo. Predstavniku belgijskih  
sindika tov so povedali, da ne 
dobivajo redno pokojn in  in 
da se razne prošnje za dose
go teh, preveč zavlačujejo.

Kar se tiče nerednega pla
čevanja pokojn in , je  bilo

ugotovljeno, da Belgija nim a  
pri tem  odgovornosti, pač pa, 
da so določen zavodi v Ita- 
Ijij, ki zadržujejo denar.

Na koncu so predstavniki 
belgijskih sind ika tov sveto
vali, naj se za vse prošnje  
in problem e obračajo naši 
rudarji na Patronat INAC v 
Čedadu, k i je za to vrsto  dela 
pripravljen in sposoben.

Beneški večer
Na trgu  «Paolo Diacono», 

v sred išču  Čedada, so se 
vršile od če trtk a  18. do to r 
ka 23. m a ja  kulturno-politič- 
ne m anifestacije , ki jih  je 
p rired il in iciativni odbor za 
ustanovitev  socialnega cen
tra  v Čedadu. K ljub  slabe
m u vrem enu so m an ifesta
cije  uspele.

V če trtek  18. m aja  zvečer 
je  b ila  otvoritev  razstave o 
p ro stem  času  in  o socialnih 
p ro sto rih , na to  je  b il večer 
posvečen p rob lem om  žena. 
V petek  19. m aja , po otvo
ritv i razstave, je  bil večer 
posvečen beneškim  Sloven
cem, ka te rih  d ru štva  so da
le svoj p ris tan ek  tem  m ani
festacijam .

V soboto  popoldne je  bila 
m anifestac ija  za o troke z 
raznim i igram i in lu tkov
nim  gledališčem  s «pagliac
ci», ki so jih  uprizorili ig ra l
ci od C.I.C. (C en tro  iniziati
va cu ltu ra le ) iz Čedada. Ve
čer pa  je  bil posvečen F u rla 
nom .

V nedeljo  popoldne, so b i
le špo rtne  igre, ob 21. u ri pa 
koncert z ansam blom  Sim- 
paty  Band.

V ponedeljek  22. m aja  ki- 
nom otografsk i spetakel o 
p rob lem ih  vojakov. Zadnji

večer, v to rek  23. m aja, je 
b ila  g ledališka uprizoritev  
v fu rlanščin i z dram sko  sku
pino iz O rsarie.

Z veseljem  in  zadovoljst
vom  ugotavljam o, da je  eden 
izm ed na jbo lj uspelih  veče
rov bil p rav  tisti, ki je  bil 
posvečen Slovencem , m orda  
tud i zato, ker ni tis to  večer 
vrem e nagajalo.

N ajp re j so nastop ili god
ci, Keko B ergnach  s k itaro , 
njegov b ra t  R oberto  s h a r 
m oniko, D ario M artin ig  pa  
z basom . Njihove vesele viže 
so pritegnile  na  trg  precej 
Furlanov in  Slovencev. Na 
p rired itv i se je  ustavilo  tu 
di nekaj bivših  rudarjev , ki 
so bili p riš li tis ti popoldne 
v Čedad na  srečan je  z bel
gijskim i sind ikati, ka tero  je 
organiziral p a tro n a t INAC v 
Čedadu.

Po p rv im  n asto p u  bene
ških  godcev, s ta  v im enu 
organizatorjev  p redstav ila  
občinstvu člane B eneškega 
gledališča L ucija  C ostapera- 
r ia  in  Vincenzo C atarossi. 
N astopili so z dvem a skeča- 
m a «M anih in  k ralj»  te r  s 
«Sardelonom », ki ju  je  n a 
p isal Iz idor P redan . Skeča 
so m ag istra lno  uprizorili: 
M ario Bergnach, Luciano 
Qualizza, M ichele Qualizza 
in  Vilm a M artinig. Polno je 
bilo sm eha in  p loskan ja  s 
s tran i p riso tn ih  Slovencev 
in  z velikim  zan im anjem  so 
sledili ig ram  tud i Furlani, 
čeprav so m alo razum eli in  
ker pa m uzika ne pozna 
m eja, je  tud i F u rlane  spet 
poživel trio  K eko - R oberto  - 
Dario, tako  da so po trgu  
plesali do pozne ure.

Trg «Paolo Diacono» ga 
im enujejo  beneški Slovenci 
sadni trg , zato je  bilo sliša ti 
m ed nekaterim i km eti iz na- 
d išk ih  dolin  tale  zanim iv 
kom entar: «K am or so nam

(N adaljevanje na 2. s tran i)

CELEBRAZIONI  
A  P R E M A R I A C C O  

E S. GIOVANNI  
AL N A T I S O N E

II 29 m aggio 1944, tredici patrioti 
venivano assassin ati dai tedesch i a 
Prem ariacco e tredici a S. Giovanni 
al Natisone: morti impiccati.

Un crimine com e tanti altri che  
in quel m aggio insanguinano il Friu 
li: fucilazioni, atti di terrorismo, tor
ture, incendi.

In quei giorni di m aggio i centri 
sottoposti a qu este  violenze sono  
Orsaria, Pradamano, Peternel, Forni 
di Sotto, Corno di Rosazzo.

E Feletto Umberto: il 9 m aggio 
le SS  rastrellano e catturano tredi
ci partigiani, giovani del «Fronte 
delia Gioventù» che vengono por
tati nelle carceri di via Spalato, a 
Udine, da dove saranno liberati con  
un atto giustificatorio tanto falso  
quanto crudelm ente raffinato, stila
to dai nazisti: «in data 30-5-1944 ri
lasciato per ordine del com ando te 
d esco  (SIPO)» questa frase, che  
com pletava il certificato di deten 
zione, fu un abile inganno nei ri
guardi dei parenti dei martiri; si 
volle far credere di aver liberato le 
vittime che invece erano state  già 
im piccate il giorno prima.

I tredici patrioti erano stati tra
sportati a Prem ariacco e fatti salire 
su una panca; morti, penzolarono  
inerti, fino a sera inoltrata. Grida
rono, alcuni: «Viva l'Iialia liberal».

In S. Giovanni al N atisone si ri
petè la s te ssa  infamia: prima sette  
e poi sei furono i partigiani uccisi.

Storia di ieri e  di sem pre, per 
la libertà. Ricordi di oppressione, di 
tradimenti.

I Caduti, caricati all'Imbrunire su  
un cam ion furono portati alla Risie
ra di S. Sabba, in Trieste. Furono 
colà bruciati perchè si perdessero  
i loro corpi, si m esco la ssero  le loro 
ceneri, rim anessero ignoti, e ssi, eroi 
limpidi ricordati nella lapide del poe
ta Tito M aniacco 
«Il com penso della morte atroce  
ora, com e ieri, appare 
per chi nelle tenebre  
sotto  l’ombra tetra dell'oppressore, 
la tenera felicità del futuro 
serbava in pugno»:

Per questi e  per tutti I caduti di 
questa nostra terra, liberata con  la 
lotta armata dall'oppressione nazi
fascista , non bastano parole di com 
memorazione: la loro fu prem essa  
alla conquista della Repubblica e 
della Costituzione, fu seg n a le  sicu 
ro di tempi nuovi ch e  n essu n  ma- 
schieram ento squadristico e  terrori
stico  riuscirà ad offuscare.

La com une sofferenza di uomini 
e donne, la loro aspirazione ad una 
vita più degna, ad una chiara giu
stizia soc ia le  siano oggi di e se m 
pio e  di monito a quanti pensano  
che la R esistenza p o ssa  e sse re  un 
mero ricordo, una pagina della no
stra storia recente ch e  deve e sse re  
chiusa, una parola da pronunciare 
in sordina, per dim enticare.

Dom enica 28 m aggio alle ore 10, 
il Sindaco di Prem ariacco Mario 
C occolo, il Presidente dell'A.N.P.I. 
Federico Vincenti e  l'A ssessore  re
gionale all'Istruzione Alfeo Mizzau 
hanno ricordato, In quelle località, 
il g lorioso anniversario.

Za koga bomo votai?
U nedeljo 25. in ponedeljek 26. junija puojdemo 

votat za obnovitev deželnega sveta (consiglio re
gionale).

Na več listah bojo kandidati tudi iz naših dolin.
Mi bomo votali za tiste kandidate, ki so se do 

sada tukli za progres naših vasi, za naše pravice, za 
ohranitev našega jezika in kulture.

Votali bomo za tajšne, ki se bojo še naprej tukli 
za obnovitev naše Benečije, da bomo lahko še živjeli 
kot Slovenci, po tradicionah naših te starih.

Župan Fojde Celledoni je uradno otvoril zadrugo «Joanac» v Ceneboli

novacoop

Tako zgleda od zunaj nova zadruga v Bardu
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Beneški večer

Nadaljevanje s 1. s tran i

Discorso del segretario del CRAL di Cane- 
boia Petrigh in occasione dell’ inaugura
zione della cooperativa “Joanac,,

Starc, A leksander Starc, Š te 
fan B em bi in Federico M onti, 
ki so zaigrali nekaj skladbic  
na klavir in harm oniko, pred
stavn ik i osnovne šole iz Šem 
petra  pri N ovi Gorici so pri
nesli svo jim  vrstn ikom  v Špe- 
tru Slovenov prisrčen poz
drav in darila v obliki knjig  
in slik, ki so jih  izdelali učen
ci sam i in jim  tudi recitirali, 
najpom em bnejši trenu tek ve
čera pa je  bil, ko je dvanajst 
m alčkov špetrske osnovne šo
le pod vodstvom  prof. N ina  
Specogne zaigralo na kljuna
ste flavte  tri slovenske pesm i
ce, beneški Oj božim e, Lunca  
sije  in Tam  gori na planini. 
Zaigrali so tako prisrčno in 
lepo ko t lahko zaigrajo le 
otroci. Sicer pa je  bilo vseh  
dom ačih o trok prisotnih  ka
kih 25 iz Špetra, Ažle, Klenja, 
Saržente in seveda iz Petjaga, 
od katerih je že 24 prijav
ljenih za pouk, od teh 17 za 
pouk harm onike in 7 za pouk  
klavirja, v nam enih GM pa 
je, da bi začeli poučevati tu
di pihola, začenši prov pri 
krijunasti flavti, k i jo večina  
otrok, k i so doslej obiskovali 
pouk v Špetru , že kar dobro  
obvlada.

SLORI
v Čedadu

V četrtek  25. m aja zvečer 
so s kra tko  in zbrano sve
čanostjo  odprli novi sedež 
Gedajske podružnice S loven
skega raziskovalnega inštitu 
ta SLORI.

Goste, m ed ka terim i so bi
li predsednik v idem ske po
kra jinske uprave odv. Tur el
io, pokra jinski svetovalci Pe- 
tricig, Chiabudini in de
želni svetovalec Speco-
gna, predstavniki beneških  
občin in ku lturn ih  društev, 
člani in sodelavci inštitu ta  iz 
vseh treh pokrajin  ter pred
stavniki Slovenske ku lturno  - 
gospodarske zveze, je sprejel 
in pozdravil načelnik čeda- 
jske  podružnice S lorija  dr. 
Ferruccio Clavora, ki je  izra
zit zadoščenje nad novim i 
prostori, saj bodo inštitu tu  
omogočili uspešnejše delova
nje. Doslej je namreč in štitu t 
gostoval pri drugih organiza

Con una  im ponente  m an i
festazione di ex - m inato ri 
della Slavi» friu lan a  si è 
svolto venerdì 19 m aggio a 
Cividale u n  incon tro  con i 
rap p resen tan ti dei sindacati 
belgi, organizzato da Ado 
Cont, responsabile  del P a
tro n a to  INAC di Cividale. 
P resen te  a ll’incon tro  anche 
il p residen te  dell’Alleanza 
C oltivatori del F riu li - Vene
zia Giulia, Simsig.

N onostan te  il r ita rd o  do
vuto agli im pegni della de
legazione belga a P ordeno
ne, nella  sala della Società 
O peraia  di Cividale si sono 
lungam ente  d iscussi i pro-

dovolili nekoč p rip e lja ti sa 
m o kostan j in  d rugo sadje, 
sm o danes p ripe lja li tudi 
svojo kulturo!».

Odveč je  poudariti, da je 
bil beneško-slovenski večer 
na  odp rtem  trg u  v Čedadu 
— ne sam o en  dober ko rak  
n ap re j — am pak  tud i velik 
doprinos h  k u ltu rn em u  zbli
ževanju m ed slovensko in  
fu rlansko  ku ltu ro , k a r  gre 
zasluga o rgan izato rjem  in 
nastopajočim .

M esto Čedad je  om ikano 
sp re je lo  ta  n aš  to v rs tn i prvi 
večer.

Glasbena šola 
v Petjagu

po prim a di po ter rip rende
re in pieno l ’a ttiv ità  e quindi 
la funzione econom ica e so
ciale che la Cooperativa si 
p ropone di svolgere e per cui 
era  sta ta  co stru ita  dai soci 
fondatori, rappresen tan ti 
praticam ente  tu tte  le fam i
glie di Canebola.

I tim ori erano legittim i an
che perchè tu tti  avevamo da 
far fronte ai tan tissim i p ro 
blem i dell’em ergenza e della 
ricostruzione delle nostre  ca
se, che erano  sta te  quasi com 
pletam ente d istru tte  dal te r
ribile sisma.

Invece, com e abbiam o po
tu to  contare sulla solidarietà 
della Provincia di Trento e 
della Repubblica di Slovenia 
per l ’avvio della ricostruzio
ne di abitazioni definitive, co
sì in quel terrib ile  m om ento 
abbiam o po tu to  contare  an
che su un generoso sostegno 
per il rip ris tino  di quelle ini
ziative che, seppure m eno u r
genti delle case, rappresen 
tano un  elem ento indispen
sabile per il rico stru rsi della 
com unità e dei suoi rappo rti 
um ani, sociali e culturali.

Così abbiam o avuto in p ri
mo luogo il Com itato «Pro 
Friuli» della  Svizzera, ope
ran te  a ttraverso  il Coordina
m ento associazioni deU’emi- 
grazione del Friuli-Venezia 
Giulia con sede in Udine, che 
si è o fferto  di con tribu ire  con 
un prim o consistente stanzia
m ento per il consolidam ento, 
il rip ris tino  e le necessarie 
m igliorie delle opere m ura
rie.

II generoso con tribu to  as
sicurato  fin  d a l  prim o m o
m ento dal Com itato «Pro 
Friuli» della Svizzera, non sa
rebbe sta to  però sufficiente 
per il Com pletam ento dei la

vori, dato che le spese si so 
no rivelate subito  m olto alte 
e visto anche che era deside
rio di tu tti che la sede della 
Cooperativa venisse non solo 
riparata , anche m igliorata  e 
resa più accogliente.

A questo punto , abbiam o 
potuto  contare sui fondi rac
colti dal quotid iano P rim or
ski Dnevnik e pervenutici 
per mezzo del Com itato di 
Coordinam ento e di aiu to  ai 
terrem otti del Friuli o rien ta
le di Cividale, con i quali so
no state  com pletate le opere 
m urarie  e provvisto la sede 
di tu tto  l’arredam ento .

Sono certo  d ’in te rp re ta re  
il sentim ento di g ratitud ine 
non solo dei soci della Coo
perativa, m a anche di tu tti  gli 
ab itan ti di Canebola, nell’e- 
sprim ere la più viva g ra titu 
dine al Com itato «Pro F riu 
li» della Svizzera ed al P ri
m orski Dnevnik per la gene
rosità  che hanno d im ostrato  
nei nostri confronti.

Devo ringraziare, infine, 
1 am ico Ado Cont che, con la 
sua a ttiva  presenza nel Comi
tato  Direttivo del C oordina
m ento associazioni dell’em i
grazione del Friuli-Venezia 
Giulia e nel Com itato per il 
coordinam ento e l’aiuto ai 
te rrem ota ti del Friuli orien
tale, ha  segnalato tem pesti
vam ente i nostri bisogni, fa
cendo in m odo che nei due 
organism i fossero conosciute 
e tenute presenti le condizio
ni e le esigenze del nostro  
paese.

Credo che sia m otivo di 
soddisfazione e di speranza 
per noi tu tti po ter riap rire  
la sede della Cooperativa, nel
la sua veste rinnovata, dopo 
due anni dal tragico sism a 
del 6 m aggio 1976.

V torek 23. m aja je  bila v 
Petjagu  — občina Špeter  — 
uradno odprta podružnica  
šole Glasbene m atice iz Trsta.

Pobudo za uvedbo pouka  
glasbe v špetrsk i osnovni šoli 
so dali starši sam i preko me- 
drazrednih svetov. Ravnate
ljstvo  jo  je  uvidevno sprejelo  
in pouk glasbe je s tekel kar 
m ed rednim  šo lsk im  u m i
kom . Čeprav ni bil obvezen, 
so se ga udeležili skora j vsi 
otroci. Že lani pa se je v Špe
tru Slovenov v okviru  slo
venskega štud ijskega  centra  
«Nediža» po zaslugi staršev  
in razum evanja Glasbene m a
tice začel enkrat tedensko  
osnovni pouk  glasbe, k i ga je 
vodil prof. N ino Specogna ob 
pom oči učiteljice Lucie Co- 
staperaria. Zanim anje za ta 
dodatni pouk  je bilo tolikšno, 
da se je km alu  pokazala po
treba po pristopu  k bolj si
stem atičnem u pouku  od one
ga v redni šoli. Za uresni
čenje te pobude se je odločno  
zavzel zlasti prof. Pavel Pe- 
tricig v svo jstvu  predstavni
ka slovenskega študijskega  
centra Nediža v  šp e tru . Uspe
lo m u  je, da je dobil prista
nek občine in šolskega di
daktičnega ravnateljstva za 
odstop  celotnega prvega nad
stropja  šolskega poslopja  v 
Petjagu, kom aj dva km  
od Š petra  na glavni cesti pro
ti m ejnem u  prehodu. Glasbe
na m atica je poskrbela  za 
nov klavir in za učno moč  
v osebi prof. N ina Specogne, 
starši so se z navdušenjem  
odzvali in pripeljali svoje  
otroke. S tem  so bili dani po
goji za  odprtje  prve redne 
podružnice šole Glasbene m a
tice v B eneški S loveniji, s 
čim er je  GM dobila končno  
tudi deželni značaj in pomen.

Torkov večer je bil nekaj 
raz.veseljivega in obetajočega  
za delovanje in razvoj šole. 
O njenem  pom enu  in nam enu  
so spregovorili v slovenščini 
in italijanščini prof. Petricig, 
prof. Specogna in prof. Grgič, 
ravnatelj šole Glasbene m ati
ce iz Trsta. N astopili so go
jenci tržaške šole GM Aljoša

O tvoritev g lasbene šo le  v Petjagu. Nastop m ladega harmonikarja G lasbene  
m atice iz Trsta

Gorazd V esel, odgovorni urednik Primorskega dnevnika, je pozdravil pri 
šo tn e  v Bardu z ganjljivimi besedam i

Autorità, signore e signori, 
è con vivo piacere che vi 

dò il benvenuto e vi ring ra
zio per aver voluto parteci
pare alla cerim onia della r ia 
p e rtu ra  della sede dell’attivi- 
tà  della Cooperativa di Ca
nebola.

I gravi danni provocati dal 
terrem oto  del 6 meggio 1976 
a ll’edificio che i soci aveva
no costru ito  con le loro m a
ni, potevetno fa r pensare che 
ci sarebbe voluto m olto tem-

Na otvoritvi sed eža  SLORI v Čedadu. Na sliki so: Marinig, Clavora, Predan, 
Zuanella, Voijčič, Šiškovič, Bratina, Petricig in Turello

Incontro degli ex minatori 
sloveni con i 

sindacalisti belgi
blem i riguardan ti le pensio 
ni di vecchiaia e invalidità; 
le m ala ttie  professionali e 
quelli della reversib ilità .

C onsiderato  che questi la
vo ra to ri sono sfavoriti dalla 
m ancanza di con ta tto  d ire t
to  con il Belgio, la m anife
stazione è espressione an 
che della denuncia p e r  le 
lentezze delle a u to rità  ne l
l ’esp letam ento  delle varie 
p ratiche: sono prob lem i che 
riguardano  in  p a rtico la re  
gli ex-m inatori, spesso già 
anziani e m olto  m alati e le 
vedove.

L’ elevatissim a p a rtec ip a 
zione (si sono con ta ti p iù  di 
duecento  m in a to ri) d im o
s tra  non  solo il lo ro  deside
rio  di ritro v a rs i e rivedersi, 
m a l’urgenza — com e ha 
detto  il seg re tario  generale 
del sindacato  belga Lucien 
C harlier parlando  su  richie
s ta  al pubblico  in  francese 
— che alla inform azione su l
le nuove disposizioni di leg
ge segna una concre ta  r i 
p resa  dei con ta tti. Di que
sti, è s ta to  concordato  con 
la delegazione sindacale bel
ga, p o trà  occuparsi in p a r 
tico lare  il p a tro n a to  INAC 
di Cividale, che è a ttrezzato  
allo scopo e che p o trà  q u in 
di rendere  operative le in d i
cazioni dell’incon tro  anche 
p e r la soluzione dei casi p e r
sonali.

cijah, kljub  tem u pa m u  je 
uspelo zastaviti resno delo, 
kar je  še posebej prišlo do 
izraza ob nedavni konferenci 
o etnično - jezikovnih  skup i
nah v Vidm u.

V im enu upravnega odbora  
in štitu ta  je nato spregovoril 
ravnatelj dr. Karel š iškovič , 
ki je poudaril, da je in štitu t  
že od vsega začetka pred šti
rim i leti vključeval tudi izo
bražence iz v idem ske  pokra ji
ne, kar je odražalo zavest, 
da se m ora in štitu t baviti s 
celotno problem atiko  sloven
ske narodnostne skupnosti v 
Ita liji ne glede na kraj, kjer  
ta živi. «Naš in štitu t ni oral 
ledine, m arveč se je  pridružil 
številn im  ku lturn im  in dru
gim društvom  in organiza
cijam , k i so nastale v p re tek 
losti in so nastajale skupno  
Z nami, da bi s svo jim  za
vestn im  delom  pomagale re
šiti obstoječe problem e in 
prinašale neko svojevrstno  
novost v živ ljen je  Beneške  
Slovenije, Rezije in Kanalske  
doline na podlagi sprem inja
joče se stvarnosti v državi, v 
kateri Slovenci v Furlaniji 
- Ju lijsk i krajini živim o, na 
podlagi naporov za čedalje ve
čje m ožnosti bolj prostega 
izpričevanja lastne volje in 
naraščajočih pozitivnih pre
m ikov  v odnosih m ed Ita lijo  
in Jugoslavijo, k i sprem inja
jo s Slovenci poseljeno ob
močje V idem ske pokrajine v 
obm očje sodelovanja, kon
kretnega sožitja  in dem okra
tične strpnosti ter solidarno
sti. Tudi naše in štitu tsko  de
lo se je torej vključilo  na 
drugi, strokovn i ravni v delo 
iskanja m etod, oblik in reši
tev za odpravljanje nespora
zum ov, prikritega ali nepri
kritega nasprotovanja, ana
hronističnega sum ničenja  in 
za dosego resnične izpovedne  
svobode, ki bi morala biti po
dlaga vsake dem oratične  
družbe, zlasti pa družbe, ki 
hoče zagotoviti vsakem u dr
žavljanu in skupnostim  dr
žavljanov, da se jim  ne po
stavlja jo  ovire v razvoju svo
jega lastnega družbenega, go
spodarskega, političnega, kul
turnega, narodnega jaza».

Pred sed ežem , pred otvoritvijo SLO- 
Rl-ja: Petricig, Specogna in Turello

Tudi dr. Š iškovič se je  na
to v svo jem  posegu dotaknil 
dela, ki je  bilo opravljeno ob 
videm ski konferenci ter izre
kel priznanje vsem  sodelav
cem, ki so s svojo  strokovno  
resnostjo  dokazali, da lahko  
čedajska podružnica in štitu 
ta dela avtonom no ko t resen 
dejavnik vsestranskega razi
skovanja vprašanj Slovencev  
v v idem ski pokrajin i, kar je 
najboljše jam stvo  za njeno  
bodoče delo in razvoj.

Laskave besede o delu in
š titu ta  je nato izrekel tudi 
predsednik v idem ske pokra
jinske uprave odv. Vinicio  
Turello, ki je  podčrtal, da 
hoče b iti njegova prisotnost 
tudi priznanje za delo, ki je 
in štitu t doslej opravil.

Bivši benešk i rudarji na srečanju s  sindikalisti v Čedadu



Štev. 11 (107) * NOVI MATAJUR . Stran 3

S .  P I E T R O  A L  N A T I S O N E

Due importanti riconoscimenti al Centro Studi Nediža

S. Pietro al Natisone: studenti dell'Istituto m agistrale durante lo sciopero  
per i trasporti dello sco rso  inverno

l S. PIETRO'AL NATISONE

C e n to  anni d e l l ’Ist i tu to M agis tra le

Due impor tant i  r i conosc i 
menti  so no  s ta t i  fatti  al C e n 
tro Studi  Nediža,  quas i  con 
t e m p o r a n e a m e n t e :  sul la  rivi
s ta  dì cul tura,  poli t ica ed e c o 
nomia lub ia nese  «Naši  raz
gledi»,  il do t tor  Ilešič ha pub
blicato un ar t icolo sul la r ie
dizione del la Slavia Italiana, 
c o m m e n t a n d o  I’ impor tanza  
che  ha il libro, con il t e s t o  di 
c o m m e n t o  e biograf ico,  pe r  la 
s t e s s a  cul tura  del la S lovenia  
cent ra le .

L'autore del saggio  s u g g e 
r i sce  una a t t enz io ne  più pun
tua le  per  l ' opera  d e l l ' a s s o 
ciaz ione  cu ltura le  Nediža.

Ricor de remo che  il do t tor

Nel quadro  dei colloqui 
che la cooperativa «Val Na
tisone» si propone di avere 
con tu tte  le forze dem ocra
tiche, si è avuto giovedì un 
incontro  dei d irigenti della 
cooperativa stessa con quel
lo del PCI delle Valli del Na
tisone.

Il prof. Venuti, dopo aver 
esposto il significato dell’ini- 
ziativa, che si propone di af
fron ta re  il p roblem a della ca
sa per i lavorato ri delle Val
li come questione p rio rita ria  
nella difesa dell’insediam en
to sloveno, ha  chiesto il so
stegno del PCI nel difficile 
m om ento dell’avvio dei p r i
mi passi concreti, che do
vrebbero infondere nuova fi
ducia alle decine e decine di 
soci.

Un’in teressan te  iniziativa è 
s ta ta  realizzata sabato 13 
maggio da due classi della 
scuola elem entare «De Ami- 
cis» di Udine: la m aestra  Da
niela Venier ed il m aestro  
Giovanni Avanzi hanno orga
nizzato, con la collaborazio
ne dell’arch. A ttilio Zorattini, 
una escursione nelle Valli del 
N atisone con le loro due clas
si seconde. H anno v isitato  la 
g ro tta  d ’Antro (landarska  
jam a), la casa di Giuseppe 
Feletig, am bien tata  m olto ca
ra tteris ticam en te  o ltre  il pon
ticello sul to rren te  Cosizza a 
Liessa, e l ’officina artig iana 
di fabbro  di Giuseppe S idar 
a Scrutto .

La gita, lim ita ta  a ll’orario  
scolastico, h a  perm esso ai 
piccoli v isitato ri di conosce
re  ed apprezzare le bellezze 
na tu ra li ed artistiche delle 
Valli e sop ra tu tto  alcuni a- 
spetti della tradizionale a tti
vità artigianale.

Nella casa Feletig hanno 
potu to  am m irare  il m odo di 
lavorare il legno, la p ietra, il 
giunco, ecc., per la creazio
ne di oggetti d ’uso e decora
tivi.

N ell’officina S idar hanno 
assistito  in teressantissim i al
la lavorazione m anuale del 
ferro  nel suo ciclo com pleto.

Sia Feletig che S idar si so
no d im ostra ti o ttim i m aestri.

A Liessa c ’è sta ta  anche la 
g rad ita  sopresa di una cola
zione, per la quale l ’ospitale 
fam iglia ha provveduto, tra  
l’a ltro , ai tradizionali «štru- 
kij ».

Ilešič de l l 'Univers i tà  di Lu
biana,  è s ta to  re la tore  dei Be- 
nečanski  Kulturni Dnevi 
(Giorna te  culturali  del la Be
neči ja)  lo s c o r s o  anno,  nella 
sa la  Belvedere a S. Pietro al 
Nati sone .

Il s e c o n d o  r ic onosc im en to  
è quel lo del prof. Giovanni 
Frau della Facol tà di Lingue 
di Udine. Il suo  app rezza
men to ,  e s p r e s s o  con una  let
te r a  ai dir igenti  del Cent ro  
Studi  Nediža,  è rivolto alle 
pubblicazioni  per  ragazzi e 
per  insegnant i ,  fra cui il «Var- 
tac» e «La r icerca d ’am b ie n 
te  nel le  Valli del Nat isone».  
«Plaudo —  dice il prof. Frau

Per il PCI, rappresen tato  
da -Giancarlo Strazzolini, 
Vilma M artinig, Beppino Cri- 
setig e Paolo Petricig,ha p re
so la paro la  quest’ultim o, 
per d ich iarare la piena ade
sione delle sezioni delle Val
li del Natisone.

Dopo aver svolto una fer
m a critica agli in toppi frap 
posti dalla regione (si veda 
la questione delle aree a San 
P ietro  al N atisone) il consi
gliere provinciale Petricig ha 
suggerito una azione ancora 
più ferm a da p a rte  dei soci 
della cooperativa, al fine di 
rinvendicare provvedim enti 
im m ediati, indirizzati a solu
zioni concrete, tali da avvia
re decisam ente la soluzione 
dell’acuto  problem a della 
casa.

Natisone

La gita delle due classi udi
nesi rappresen ta  una origi
nale e valida p roposta  per le 
scuole locali e quella del vi
cino Friuli, ove ben p rep a ra 
te (gli insegnanti si erano do
cum entati sulla «Guida alle 
Prealpi Giulie» edita  recen
tem ente dal CAI di S. Pietro 
al N atisone), tali escursioni 
sono una alternativa alle gite 
m assificate: i risu lta ti sono 
la possibilità di una concre
ta  ricerca d ’am biente, ai va
ri livelli e sui m olteplici a- 
spetti socio-culturali e na tu 
rali.

A due passi da Udine e po
co o ltre  il centro storico di 
Cividale, le Valli del N atiso
ne si offrono al tu rism o sco
lastico come una vera m inie
ra  per la scoperta di valori 
am bientali autentici ed in te 
ressanti.

—  alla c o s t a n t e  iniziativa 
che  Lei e gli amici  del  C e n 
t ro Studi  Nediža hanno a t 
t ua to  e s t a n n o  a t t ua ndo  per 
la tu te l a  del le  par la te  s lo v e 
ne de lle  v o s t r e  Valli».

Po krivem
prezrta
publikacija

Komentiran ponatis Podreccove 
knjige o Beneški Slovenili 
»Slavia Italiana«

Svetozar Ilešič

Ai lettori r i cordiamo che,  
in o ccas i o n e  della C o n fe re n 
za della Provincia di Udine sui 
gruppi etnico-l ingu ist ici , il 
Cen t ro  Studi  Nediža ha pub
blicato,  ol t re  «La Slavia Ita
liana» c itata,  i s e g u e n t i  volu
mi: Podrecca  «La polemica  
sul la Slavia i taliana»; «Lin
gua,  e s p r e s s i o n e  e le t t e r a tu 
ra nella Slavia i taliana» - le
zioni degli  incontri  culturali  
di Scru t to ;  «La s tor ia  della 
Slavia i taliana» - lezioni degli  
incontri  cultural i  di Pilifero; 
Živa Gruden  e Mar ta  Ivašič - 
«La poli t ica l inguis t ica nella 
Slavia i taliana»,  con do cu 
me nta z io ne  ed infine la re la 
zione «Le basi  e le finali tà 
cultural i  del la Slavia i taliana».

1° incontro  

d e l l ’amicizia

P roseguendo una tradizione di 
collaborazione nel cam po dello 
sport sco lastico , si è  svolta presso  
il cam po sportivo di S. Pietro al 
Natisone la prima edizione del «In
contro dell'amicizia», gara di atleti
ca leggera per i ragazzi delle sc u o 
le m edie S lovene di Caporetto e 
Tolmino e Italiane di S. Pietro, S. 
Leonardo, Cividale e  Rubignacco.

La m anifestazione, che ha avuto 
una notevole partecipazione di ra
gazze e  ragazzi, è  stata organizzata 
dalla scuola  media «Dante Alighie
ri» di S. Pietro al Natisone, il cui 
preside prof. Grimaldi è  particolar
m ente sensib ile  all’importanza che  
anche l'educazione fisica ha com e  
m ezzo di form azione per i giovani.

La classifica  per scuole , redatta 
tenendo conto dei primi quattro ri
sultati di ogni singola gara, ha vi
sto  vincitrice, per la categoria ra
gazzi, la scuola  media di S. Pietro 
al Natisone; 2.o Tolmino, 3.o De 
Rubeis Cividale, 4.o Caporetto, 5.o 
Rubignacco Cividale.

Per la categoria ragazze ha in
v ece  vinto Tolmino, 2,o Caporetto, 
3.o S. Pietro; 4.o De Rubeis di Ci
vidale.

G. Strazzolini

A S. P ie tro  al Natisone è s ta to  
ce lebra to  dom enica 28 m aggio il 
centenario  de lla  fondazione d e ll ’ I
s titu to  M agistra le . La cerim onia  ha 
racco lto  centina ia  di ex-a lunn i ed 
insegnanti, m olti dei qua li orm ai 
anziani, i quali hanno avu to  così 
l'occas ione  di ritrova rs i e di r ic o 
noscersi nella festosa corn ice  di 
verde de lle  V a lli del Natisone e d i 
partec ipare  ad uno spe ttaco lo  tea
tra le  deg li a lunni della scuola e del 
co ro  di S. Leonardo. L 'is tituz ione  
della Scuola M agistra le , avvenuta 
nel 1878 a 12 anni dal p leb isc ito  
che fo rm a lizzò  l'un ione  delle Valli 
del N atisone, del Torre  e Resia a l
l'Ita lia , ebbe un peso de te rm inan
te nella preparazione di m aestre e 
m aestri che dovevano provvedere 
poi a ll’ insegnam ento in tensivo  ed 
alla d iffus ione  della lingua ita liana 
fra  la popolazione slovena della 
zona.

L 'is tituz ione  di un co lleg io  annes
so alla scuola m agistra le  perm ise 
l'isc riz ione  di ragazze proven ien ti 
da tu tta  la Provincia  e venne così 
ga ran tito  un adeguato  num ero di 
a lunni.

L 'in ten to  deg li am m in is tra to ri era 
sta to  que llo  di favo rire  l ’e levazione 
cu ltu ra le  e socia le  delle Va lli del 
N a t’sone, che si trovavano in una 
s ituaz one di grave iso lam ento  ed 
em arginazione. Da parte de lle  a u to 
rità  cen tra li sco las tiche  ed am m i
n is tra tive , si v ide  invece n e ll'Is titu 
to  M ag istra le  uno s trum en to  per

Egregio Direttore,
sono un lettore non tanto  

assiduo del Suo giornale, e 
alle volte, anche se superfi
cialmente, cerco di tradurre  
per tentativi e con una certa  
difficoltà  i Suoi articoli an
che se scritti in lingua slo
vena o dialetto. Faccio que
sto  con un certo impegno  
perchè è piacevole conosce
re i fa tti di cronaca spiccio
la o avvenim enti im portan
ti che accadono tra la nostra  
gente nelle nostre valli.

A livello in form ativo  ap
prezzo m olto l’opera che 
svolge il Suo giornale, s tru 
m ento  poten te  di inform azio
ne, che dà la possibilità  a 
tu tti  di accedere facilm ente  
ad inform azioni culturali, 
critiche, di pura cronaca, in
distintam ente, di tu tti i pae
si piccoli o grandi.

Quale rappresentante e 
presidente del coro «S. Leo
nardo» di San Leonardo de
vo ringraziarLa per gli arti
coli che ci dedica frequente
m ente e noto con piacere che 
non trascura nessuna occa
sione per inform are i Suoi 
lettori dell’a ttività  del nostro  
coro.

Sfogliando il Suo ultim o  
num ero però, anche se con 
un certo rammarico, m i per
m etto  di m uoverLe alcuni ap
punti, avendo notato che al
cune Sue deduzioni puram en
te gratuite e critiche appros
sim ative m osse al nostro so
dalizio sono state quanto m e
no imprecise, inopportune, 
intem pestive, dovute senz'al
tro ad una scarsa prepara
zione e inform azione dei 
Suoi collaboratori più stretti.

Egregio Direttore, devo  
portarLa a conoscenza che la 
rassegna «TUTTICORI 1978» 
tenutasi a S. Leonardo il 29 
aprile 1978, non è stata or
ganizzata dal Circolo Cultu-

l'e lim inaz ione  della lingua e de lla  
cu ltu ra  slovena che aveva buona 
d iffu s io ne  anche nella form a le tte ra 
ria, so p ra ttu tto  per opera del c le ro  
locale.

Dom enica 28 m aggio a S. P ietro 
al Natisone è s ta to  fa tto  cenno, sia 
negli in te rve n ti deg li o ra to ri u ff ic ia 
li, conclus i dal d isco rso  del Presi
dente de lla  Regione Friu li-Venezia  
G iulia, C om elli, che ne lla  elegante 
pubblicazione curata dalla C om uni
tà  M ontana, ad una funzione nuova 
per l 'Is t itu to  M ag is tra le  nel quadro 
de lla  im m inente  r ifo rm a  de lla  scuo
la superio re  e del decentram ento  
sco las tico  in a tto  con i d is tre tt i.

In questo  program m a po tranno 
trovare spazio s tud i capaci d i co l
legare la S lavia friu lana  a lla  sua 
realtà e tn ico -geogra fica  ed a ll’Uni- 
versìtà di Udine dove vi sarà un 
corso  di laurea di lingue d e ll’E uro
pa o rienta le , che potrà  rispondere 
alle  potenzia lità  dei g iovan i sloveni.

rale «Valli San Leonardo» co
me Lei ha avuto modo di 
menzionare nel Suo ultim o  
num ero del 15 maggio, bensì 
dal Coro «S. Leonardo» di 
San Leonardo in collabora
zione con l'ENAL-USCI Pro
vinciale.

Le due associazioni locali 
non sono assolutam ente la 
stessa cosa, ma due en ti ben 
d istin ti ed autonom i.

Questa svista  la si può an
che capire e giustificare, da
ta la possibilità di confusio
ne che si può creare per la 
quasi totale identità della ra
gione sociale dei due sodali
zi.

Non si può però giustifica
re la critica mossaci circa la 
nostra indifferenza alla col
laborazione, all'unione, al ri
spetto  tra gli altri cori delle 
nostre valli, che pur rappre
sentano un settore validissi
m o e im portante della nostra  
cultura.

Signor Direttore, La consi
glierei di consultare i rappre
sentanti degli altri cori o as
sociazioni delle valli per chie
dere che fine hanno fa tto  gli 
inviti che abbiam o spedito  Io-

Come vede, Signor Zompic- 
chiatti, non abbiam o avuto 
nessuna difficoltà a pubbli
care integralm ente la Sua let
tera  e La ringraziam o viva
m ente per avercela scritta .

Ci scusiam o p e r  la svista 
che può cap itare  a chiunque: 
anche Ella l’ha capita e giu
stificata, «data la possibilità 
di confusione che si può crea
re per la quasi to tale  inden- 
ticità  della ragione sociale 
dei due sodalizi», pe r usare 
le Sue parole.

Dal Suo articolo  possiam o 
dedurre  che Ella ha capito  il 
nostro  appello alla collabo- 
razione che è sta to  indistin-

CIVIDALE

I n t e r e s s a m e n t o  del la  
Provincia p e r  le 

a t t r e z z a t u r e  s c o la s t i c h e  
e spo r t ive

Com ’è noto, Cividale e le 
zone c ircostan ti sono in te 
ressa te  dal p rog ram m a p e r 
la ricostruzione delle a ttrez 
za tu re  scolastiche p e r  il q u a
le la Provincia ha  avuto  la 
delega della Regione. In  que
sto  quad ro  si è avuto  un  
pa rtico la re  im pegno del con
sigliere provinciale Petricig , 
che h a  com piuto  i necessa
ri passi p e r  le a ttrezza tu re  
esterne  della p a le s tra  di 
Rualis, la p a le s tra  dell’Is ti
tu to  tecnico agrario , l’a r re 
dam ento  relativo alle scuo
le di San  Leonardo, ecc.

A T orreano , invece, si è 
p re fe rita  la riparaz ione  del
la scuola m ate rn a  danneg
giata, nonostan te  q u esta  
scelta  abb ia  un  ite r  m eno 
rapido.

A p roposito  del cen tro  so
ciale, di cui si è recen tem en
te discusso, si r ico rd erà  in 
vece che fin  dal 1976 (p ri
m a del te rrem o to ) u n a  m o
zione del PCI alla provincia, 
chiedeva lo stud io  d i una  so 
luzione p e r il cen tro  s to ri
co di Cividale.

S. Leonardo

ro in occasione della 3.a ras
segna della canzone popola
re locale tenutasi a S. Leo
nardo, leggi 6 novem bre 1977, 
senza ricevere la benché m i
nim a risposta.

La consiglierei di chiedere 
il m otivo  dei fischi, indiriz
zatici nella chiesa di Liessa 
in occasione del concerto di 
Natale del 1976.

Mi chiedo, Signor D iretto
re, se questi strani atteggia
m enti si possono chiamare 
unione, rispetto, collabora
zione. Scelga Lei.

Ora indubbiam ente penso  
che, per essere coerente con 
gli in tendim enti di onestà, di 
precisione, d i giustizia, di ve
rità che certam ente sono sta
te le pietre m iliari della fon 
dazione del Suo giornale, vo
glia sm entire quanto è stato  
così inopportunam ente scrit
to nell'articolo sopra m enzio
nato.

RingraziandoLa per la Sua  
ospitalità colgo l’occasione 
per porgerLe d istin ti Saluti.

Il Presidente 
del Coro «S. Leonardo»

Silvano Zom picchiatti

tam ente rivolto  a tu tti  gli 
operatori cu ltu rali delle no
stre  Valli, ne ll’in teresse di 
tu tta  la nostra  Com unità.

E ’ ch iaro  però  che questa 
collaborazione non si costru i
sce con i vecchi rancori, le 
polem iche ed i cam panilism i.

Per i consigli dati ed i que
siti posti, lascerem o lo spa
zio, come per Lei, perchè pos
sano risponderLe i più d ire t
ti in teressati.

Nel ringraziarLa p e r l’ap
prezzam ento positivo al no
stro  giornale, La salutiam o 
con il m assim o rispetto .

Isidoro PredanGli scolari di Udine presso  il fabbro G iuseppe Sidar di Scrutto

C I V I D A L E  

Incontro fra i dirigenti della cooperativa 
"Val Natisone,, e il PCI

Valli del

Un’in teressan te  iniziativa di 
turismo scolastico

Le Itera al direttore dal coro  di
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PRESSIONI ESTERNE . . . .

Prizor z otvoritve g lasbene šo le  v Petjagu. Med občinstvom  veliko mladih 
iz osnovne šo le  v Špetru

P O N T E A C C O

Inaugurata  la scuola di musica

Negli u ltim i m esi abbiam o  
letto  sulla stam pa locale do
cum enti e dichiarazioni ri
guardanti la tutela della co
m unità  slovena del Friuli. In  
questo m om ento  vorrei ri
portare e com m entare alcune 
frasi significative, che deno
tano una m atrice com une e 
nascondono pericoli reali per  
lo sviluppo della nostra co
munità. « ... E ’ necessario re
spingere qualsiasi tentativo, 
proveniente  dall’esterno di li
vellare culturalm ente questa  
com unità  etniche... tale poli
tica (di autodifesa etnico-lin- 
guistica) dovrà essere gestita  
dalle com unità  locale senza  
quelle pressioni o in te rfe ren 
ze esterne, che finiscono  
sem pre col diventare alie
nanti e dannose nei riguardi 
dei valori originali delle cul
ture locali. » - « ... La difesa  
e la valorizzazione degli usi 
e costum i locali non deve su
bire strum entalizzazioni da 
parte di alcuno, né violenza 
da p a rte  di cu lture  este r
ne... »- « ... Ci auguriam o che 
dalla Conferenza scaturisca
no proposizioni u tili sul pia
no culturale e su quello con-

Festa della gioventù e dello  sport 
martedì 30 m aggio p resso  la Trat
toria «Da Oballa» a Jeronizza di 
Savogna per celebrare la prom ozio
ne della «Savognese» in 2. C atego
ria. Oltre ai giocatori e  ai s o s te 
nitori della squadra di calcio  loca 
le erano presenti tutte le autorità 
del com une con il sind aco  Zuanella 
in testa  ch e  nelle partite di cam pio
nato ha guidato i tifosi con la sua  
ormai tradizionale tromba. A ccanto  
al presidente sig . Giovanni Pagon  
ed ai dirigenti della soc ietà  erano 
presenti l'a sse sso re  al turism o e al
lo sport prof. Bertoli, il presidente  
regionale della F.I.G.C. cav. D iego  
Meroi, i presidenti dell'Audace di 
San Leonardo, del Valnatisone di 
San Pietro al N atisone e  del Pul- 
fero con la terna arbitrale che ha 
diretto a Cividale lo scontro d ec i
sivo per la prom ozione alla c a teg o 
ria superiore.

E' stata una serata dedicata alla 
esa ltazione dello sport dilettantisti
co  delle Valli al di là dei risultati, 
dei su c c e ss i  e  delle c lassifiche. Co
me ha sottolineato il presidente Pa
gon, lo sport può diventare una o c 
ca sio n e  di incontro, favorisce  l’am i
cizia, la solidarietà ed in qu esto  se n 
so  ha un su o  sp ec ifico  valore s o 
ciale.

Il sindaco, nel suo breve interven
to, ha parlato delle  difficoltà che  
la am m inistrazione com unale ha d o 
vuto so sten ere  per dotare il com u
ne di un cam po di ca lc io  ed ha in
form ato i presenti degli ulteriori 
progetti a favore dello sport (co 
struzione di una palestra, impianto 
di illuminazione notturna, campi di 
tennis e  di pallavolo).

Il cav. Meroi ha portato il saluto  
della Federazione ed ha sosten u to  
con convinzione e  p a ssio n e  la va
lidità dello sport dilettantistico, 
«una delle poche c o se  veram ente  
pulite che abbiamo».

L’a sse s so r e  Prof. Bertoli ha a s s i
curato, tra lo scro sc io  degli applau
si, un im m ediato contributo di 15 
milioni per la realizzazione dell’Im
pianto di illum inazione del cam po  
di g io co  e  nello s te s s o  tem po ha 
p rom esso  al presidente del Pulfe- 
ro il su o  interessam ento perchè an
che questa soc ietà  p o ssa  entro bre
ve tem po usufruire di un proprio 
cam po sportivo. L’a sse s so r e  si è 
anche sofferm ato sui problemi g e 
nerali delle  Valli afferm ando che  
qu este  zone, s e  paragonate al re
sto  del Friuli, so n o  state  da tem po  
em arginate e  non so lo  in termini 
sportivi. Ha con clu so  invitando s o 
prattutto i giovani ad e s s e r e  fieri 
di s e  s te ss i, a lavorare con im pe
gno e a vivere uniti nel seg n o  dello  
sport e  dell'amicizia.

Dopo i d iscorsi ufficiali è  seguita  
la prem iazione degli artefici della 
prom ozione con m edaglie d’oro c o n 
segn ate  al Pres. della «Savognese»  
ed ai giocatori. Non poteva m anca
re in questa  corn ice di festa  l’om ag
gio floreale alle signore e  signori
ne ch e  hanno dim ostrato di saper  
sosten ere  ed incitare la squadra al
la pari degli uomini; tutti alla fine  
son o  stati concordi neH’affermare

creto delle indicazioni, dei 
m odi e delle frasi di crescita  
e tutela delle com unità  al di 
sopra di considerazioni di 
parte o di pressioni este r
ne ».

Quali sono queste culture  
di cui dobbiam o avere pau
ra? Dal contesto sem bra che 
le «pressioni, le violenze, le 
interferenze  » non si riferi
scano alla cultura italiana; 
ma la cultura italiana finora, 
si è dim ostrata  aperta, p lura
lista, tollerante nei nostri 
confronti?  Sem bra  proprio  
di no! In fa tti, chi ha proi
bito ai nostri ragazzi di par
lare a scuola il dialetto slo
veno chi li ha m ulta ti per  
aver osato dire qualche pa
rola slovena? Chi ci ha incul
cato il senso di inferiorità; 
chi ha sequestrato i nostri 
catechism i sloveni quasi fo s
sero pubblicazioni da m e tte 
re all'indice dei libri pro ib i
ti? Chi ha bandito dalle no
stre chiese la lingua slovena  
locale? Chi, insom m a, ha cer
cato in tu tti  i m odi, da 112 
anni, di estirpare con la vio
lenza le nostre radici cu ltu
rali e ci ha im posto  il mono-

ch e  un cam pionato sim ile a quello 
appena term inato difficilm ente po
trà ripetersi ancora ed esaltare lo 
sport delle Valli con uno spareggio  
da «derby» casalingo: per qu esto  
motivo la festa  di Jeronizza, sia per 
il numero degli invitati (150) com e  
per la presenza di qualificati perso 
naggi della vita pubblica e sportiva, 
è stata pienam ente giustificata. Ora 
non resta che rim boccarsi le mani
che per affrontare il prossim o du
ro cam pionato in 2.a categoria e  per 
dim ostrare che il s u c c e s so  di q u e
st'anno non è stato  un c a so  fortui
to: intanto per precauzione fa cc ia 
mo gli scongiuri e  stringiam oci com 
patti attorno alla leo n essa , ricca di 
tem peram ento e di aggressività, che  
Romano Cromaz ha ricavato dalla 
dura pietra e che d'ora in poi sarà 
il sim bolo della neo-prom ossa s o 
cietà.

B.

Una in te ressan te  e nuova 
in iziativa è s ta ta  realizzata 
con u n  incon tro  fra  i d iri
genti della Lega dei giovani 
della Slovenia (Zveza m la
dine S lovenije) e gli isc ritti 
del circolo cu ltu ra le  «Naše 
Vasi» di T aipana.

L’incon tro  ha  avuto  luogo 
a Breginj, paese com pieta- 
m ente  r ico stru ito  dopo le 
d istruzion i p rovocate  dal 
te rrem o to , p resso  le nuove 
scuole e lem entari.

Alla riun ione  hanno  p a r 
tec ipato  anche i giovani del 
luogo, in te ressa ti a realizza
re  una  serie di c o n ta tti  sul-

linguism o e la cultura a sen
so unico? - La politica cu ltu 
rale e l’apparato dello S ta to  
italiano. Questa è la realtà 
che non può essere sm entita  
in alcun modo. Siam o perciò  
perfe ttam ente  d ’accordo su l
la necessità di elim inare le 
« pressioni e le interferenze  
esterne » nei confronti della 
nostra cultura, che finora so
no venute da una unica dire
zione.

Probabilm ente i nuovi pa
ladini della difesa linguistica  
della Benečija, quando parla
no di « interferenze », in ten
dono riferirsi al pericolo pro
veniente dalla lingua lettera
ria slovena, dalla cultura slo
vena in generale e da colle
gam enti con gli Sloveni di 
Gorizia e di Trieste.

A questo proposito  dobbia
m o ricordare che la lingua  
letteraria slovena non fareb
be che rivitalizzare i nostri 
dialetti con nuovi apporti lin
guistici sopra ttu tto  nell'appa
rato lessicale m oderno. Ino l
tre dai nostri fra telli di Go
rizia e di Trieste riceverem 
mo un prezioso bagaglio di 
esperienze che essi hanno  
m aturato in oltre vent'anni 
di a ttività  didattica nell’am 
bito della scuola, ove i ragaz
zi imparano a conoscere per
fe ttam en te  due lingue (la ita
liana e la slovena), che sa
ranno u tilissim e nel clima di 
cooperazione culturale ed e- 
conom ica del dopo OSIMO.

Per questi m otivi non ci 
troviam o d ’accordo sulle po
sizioni di coloro che vedono  
pericoli di « pressione e di 
interferenze » al di fuori del
la cultura e della lingua ita
liana; noi non vogliamo vi
vere in un ghetto , non voglia
m o che venga m um m ifica to  
ciò che è rim asto della no
stra lingua e della nostra cul
tura, né desideriam o che la 
Benečija d iventi una riserva  
indiana.

Vogliam o invece sviluppar
ci in maniera m oderna in tu t
ti i sensi, anche dal punto  di 
vista linguistico.

Spectator - Opazovalec

le zone di confine.
Tem a delle conversazioni 

è s ta to  uno scam bio d i vedu
te  sulla ricostruzione, sui 
p rob lem i giovanili, sulle pos
sib ilità  di in iziative econo
m iche che p o treb b e ro  esse
re  realizzate in  attuazione 
del tra t ta to  di Osimo.

P er il m om ento  i giovani 
delle due località  di confi
ne hanno  deciso di r itro v a r
si a m età  giugno, questa  
volta  a  T aipana, p e r  app ro 
fond ire  la rec ip roca  cono
scenza ed  il d iscorso  cu ltu 
rale  iniziato.

M artedì 23 m aggio è stata inau
gurata la Scuola di M usica di S. 
P ietro al Natisone nei loca li deile 
Scuole E lem entari di Ponteacco, 
messi a d ispos iz ione  del C entro  S tu 
di Nediža daH’am m in is traz ione  co
munale.

Dopo l ’accog lim en to  della p ropo 
sta dei gen ito ri per un co rso  di m u
sica nelle scuo le  del com une in 
o ra rio  sco las tico  con lez ion i del 
m aestro N ino Specogna, una ve n ti
na di a lunn i si sono is c r itt i ai co r
si di strum entazione : p iano fo rte , f i 
sarm on ica , s trum en ti a fia to .

Per ora sono in iz ia te  le lezioni 
di p iano fo rte , in co llabo raz ione  con 
la «Glasbena Matica» (C onservato- 
rio  m usicale) di T rieste . Lo stesso 
d ire tto re  de lla  «Glasbena M atica», 
p ro f. G rgič, che attende il r icono
sc im ento  sta ta le, è in te rvenu to  a l
l'inauguraz ione  assiem e ai rappre
sen tan ti dei gen ito ri, de lle  associa-

Una delegazione della Zve
za B Ž ha partecipato al 
Congresso internazionale del
la donna tenutosi a Klagen- 
fu r t (Celovec) mercoledì 10 
maggio.

M olto interessante è stato  
lo scam bio di opnioni su ll’in
serim ento  sociale, politico e 
nel lavoro della donna, in 
sta ti con diverse legislazioni.

Alla fine di una lunga di
scussione, tu tte  le donne si 
sono trovate daccordo sul 
fa tto  che la lotta  per l ’em an
cipazione della donna è ste
rile se condotta  solam ente  
all'interno di un gruppo, m a  
bensì deve affrontare tu tti  i 
problem i che la società in 
cui vive presenta e confron
tarla con tu tti  i gruppi dem o
cratici che agiscono in socie
tà libere.

Particolarm ente interes
sante per noi è sta to  lo scam 
bio di opinione con organiz
zazioni d i donne appartenen
ti alla m inoranza slovena di 
Klangenfurt (Celovec) e Go
rizia, in quanto i nostri pro-

zioni cu ltu ra li della Slavia friu lana  
e d e ll’Unione Econom ica C u ltura le  
Slovena (SKGZ) di Trieste.

A ss iem e al p ro f. G rgič, ha preso 
la parola il m aestro N ino Specogna, 
d ire tto re  della Scuola di M usica di 
S. P ietro al N atisone, per illu s tra 
re le fina lità  de ll'is titu z ion e , che sa
rà in grado di preparare  in breve, 
decine di buoni m us ic is ti nelle Valli 
del Natisone.

E’ segu ito  un program m a m usica
le con un conce rto  ai p iano fo rte , 
fisa rm on ica  e flau ti. Hanno p a rte c i
pato g li a lliev i della «Glasbena M a
tica» di T rieste , g li a lunn i deile 
e lem entari di S. P ietro al Natisone 
e, a conc lus ione  della serata, gli 
a lunn i della scuo la  e lem entare di 
Š em peter (Nova G orica) hanno o f
fe rto  ai bam bini di S. P ietro al Na
tisone  un pacco  di lib ri e a lcun i 
quadri per abbelhre la sede della 
nuova is tituz ione  cu ltu ra le .

blem i sono sim ili.
Ciò ci fa  pensare a una 

conduzione com une della lot
ta per l’emancipazione della 
donna in particolare, e in 
una tem atica più vasta al 
com pleto  riconoscim ento del
la nostra minoranza, in quan
to non ci può essere vero in
serim ento  e dignità sociale 
se ad ogni cittadino non ven
gono riconosciuti tu tti  i suoi 
diritti.

Questo problem a ha desta-

Una in teressante  iniziativa 
è s ta ta  organizzata dalla 
Scuola M edia di San Pietro 
al N atisone in collaborazione 
con l ’Ufficio Educazione fisi
ca del Provveditorato  agli 
S tudi di Udine: si t ra t ta  del 
prim o incontro di atletica

S. PIETRO
AL N A T I S O N E

Attivo 
del PCI 
con il 
segretario 
Pascolat

li seg re ta rio  p rov inc ia le  del PCI, 
Renzo Pascolat, ha presenzia to  m ar
tedì, 30 m aggio, a S. P ie tro  al Na
tisone ad una riun ione  deg li is c r it 
ti al pa rtito  di tu tt i i com uni delle 
Valli del Natisone.

Nel co rso  della riun ione  i vari 
in te rvenu ti si sono so ffe rm ati sui 
vari aspetti d e ll’a ttua le  s ituazione 
po litica , la quale rich iede  —  è s ta 
to de tto  —  il m assim o im pegno e 
la presenza del PCI, anche in p re 
parazione delle prossim e e lezioni 
reg iona li.

A questo  p ropos ito  il segre ta rio  
Pascolat si è trova to  d ’accordo  ne l
le p roposte  di m arcare i tem i della 
ricos truz ione  d e ll’econom ia e so 
p ra ttu tto  que lli della m inoranza s lo 
vena.

In questo  senso —  ha conc luso  
—  va valorizzata la cand idatu ra  del 
pro f. Paolo P etric ig  cons ig lie re  p ro 
v inc ia le , che rappresenta pe rc iò  una 
sce lta  di im pegno se rio  del PCI. 
Passando alle dec is ion i, i com un i
s ti de lle  V a lli com unicano di vo le r 
organizzare per la p rim a  dom e
nica di agosto  la terza festa  de l
l ’Unità e Deio, a Ponteacco di San 
P ietro al Natisone.

to grande interesse alle dele
gate di tu tti i paesi parteci
panti ed è sta to  a lungo di
scusso da tutti.

La giornata si è conclusa  
con la deposizione di m azzi 
floreali da parte delle delega
te dei gruppi sloveni sul cip
po di Velikovec che ricorda  
84 partigiani caduti di tu tti  i 
paesi.

Con un caloroso arriveder
ci tu tte  ci siam o date appun
tam ento per l’anno prossim o.

leggera m aschile e fem m inile 
« Incontro  dell’am icizia » tra  
le scuole delle Valli del Na
tisone, Cividale, Tolmino e 
Caporetto.

L’in tendim ento  del Comi
ta to  O rganizzatore è quello 
di « prom uovere m om enti di 
reciproco rispetto  ed am ici
zia fra  allievi provenienti da 
luoghi e nazioni confinanti, 
che contribuiscono ad unire 
sem pre più sentim enti um a
ni e sociali nella concordia ».

L’invito del preside della 
Scuola Media di S. P ietro al 
N atisone, prof. Grim aldi, è 
rivolto alle due m edie di Ci
vidale, alla scuola m edia di 
S. Leonardo, alle scuole ele
m entari (o ttennali) Sim on 
Gregorčič di C aporetto e 
France Bevk di Tolmino.

L’incontro ha avuto luogo 
sabato 27 maggio presso 
il cam po sportivo di S. Pie
tro  al N atisone ed ha com 
preso varie specialità a t
letiche, fra  cui la m arcia, il 
salto in lungo m aschile e 
fem m inile, il lancio del peso, 
i 1000 m etri fem m inili ed i 
2000 m aschili, staffette , ecc.

In teressan te  è che, nel qua
dro dell/incontro, per la p ri
m a volta studen ti delle scuo
le di S. P ietro  al N atisone po
tranno  recarsi la prossim a 
settim ana a Caporetto  e Tol
mino, avendo la scuola supe
ra to  le varie difficoltà bu ro 
cratiche.

I D O C U M E N T I  P A R L A N O
Provincia di U d in e  - D is tre t to  di S. Pietro al N a t i s o n e  

C o m u n e  di Rodda

In esecuzione della deliberazione 10 aprile 1869 
del Consiglio Scolastico Provinciale si dichiara ria
perto il concorso a tutto il 30 settembre p.v. ai se
guenti posti:

A) Maestra per la scuola mista nella frazione di 
Rodda;

B) Maestra per la scuola mista nella frazione di 
Mersino;

C) Maestra per la scuola mista nella frazione di 
Pulfero.

Lo stipendio è fissato in Lire 500:00 per ciascu
na maestra pagabili in rate mensili posticipate.

Le istanze saranno corredate dei voluti docu
menti a norma delle vigenti leggi.

La nomina spetta al Comunale Consiglio, vinco
lato però all'approvazione del Consiglio Scolastico 
Provinciale.

N.B. - Corre l'obbligo nelle aspiranti di conosce
re l’idioma slavo, come pure le medesime sono ob
bligate alla scuola serale e festiva per gli adulti, ver
so rimunerazione da parte del Governo.

Rodda,  li 27 Luglio 1873
IL SINDACO 

Specogna

SAVOGNA : - - - - -  — - ■■--==

FESTA DELLO SPORT

B R E G I N J :

I N C O N T R O  DI G I O V A N I

Delegazione delle nostre donne 
(ZBZ) in Carinzia

S. PIETRO AL NATISONE

I N C O N T R O  DELL’AMICIZIA FRA LE 
S C U O L E  ITALIANE E JUG OSLAVE

Brezje (Tipana) D eso lante  scen a  del p a e se  distrutto
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DEBENJE: Od emigracije najbolj 
štrafana vas u naših dolinah

D ebenje je  n a rb u j velika 
vas dreškega kom una, je  bla 
pa  tud i n a rb u j š tra fan a  od 
em igracije.

L jeta  1945 je š t jela  vas 
320 ljud i, sada jih  je  gor 
ostalo  še 40, večina starih . 
N arm lajši im a 25 lje t in  se 
kliče M arco T om asetig  - 
M ihjelov.

P red  uejsko  so red ili u  va
si parb ližno  250 krav, sada 
n im ajo  vič obedne. Zadnje 
je p ro d au  p red  š tirin a js tim i 
dnevi Albin Šteficjov. Sada 
im ajo  u celi vasi še tr i  jinice.

K am  so se razstresli De- 
benjci, da jih  je ostalo  tako  
m alo dom a?

Po zadnji ue jsk i ni bluo 
d jela  zanje, ko t ga ni bluo 
za druge delavce iz naših  
dolin. Parva  pot, k i je  bila 
o d p a rta  do zaslužka, je  bila 
tis ta , ki je  pe lja la  u  Bel
gijo, u  rudn ike  (m in ie re). 
G or so odhajali eden za d ru 
gim, k ako r da bi jih  b iu  plaz 
pobrau .

N am  prav i Gino Florean- 
cig, sko ra j ed in i m oški, ki 
ni šeu po svetu, k e r  si je  po- 
m agu s prekupčevan jem  in 
z m alo butigo, ki jo  je  p o 
s ta  vu u vasi: «Na dan  17. no 
vem bra  1946. l je ta  sem  pe- 
lju  s kam ionam  iz doline 
hnadov 17 puobov in  m o
ških  iz naše vasi. Odšli so u 
Belgijo. Od tis tih  je  m alo 
ostalo  živih.

P red  n jim i in  za n jim i so 
šli še drugi. Vas se je  izpraz
nila. Belgija je  p o sta la  ve 
lik  grob naših  ljudi».

Za Belgijo so se odprla  
d ruga v ra ta  u  svet. Naši lju 
d je so šli u  F rancijo , Švico, 
Nem čijo, u  A ustralijo , K a
nado in  Am eriko.

Iz b ližn jih  eu ropsk ih  de
žel se jih  je  tud i puno var- 
nilo dom ov, a  reči so ušafal 
m alom anj tajšne, k o t so jih  
bli pustil, k ad ar so odšli, le 
a sfa ltiran a  c jesta , ki pove
zuje vas z dolino, je  b ila  no- 
vuost. D jela n i bluo. Začela 
se je  druge so rt em igracija. 
Odšle so cjele družine u

M anzan, S. G iovanni al Na- 
tisone, u  Corno di Rosazzo, 
Čedad, Videm  in  še po d ru 
gih k ra jih  Furlan ije , blizu 
djela, k je r  jih  im ajo  usi ra 
di, p rav  zavojo tega, ker so 
dobri delavci in pošten i l ju 
dje.

Ko p rid eš  sada  u Debe
nje, se ti zdi, da  je  vas m art- 
va. M uoram o pa  reč, da ti
sti, ki so ostali, lepuo skar- 
be za čednost vasi. H iše so 
čedne, večinom a postro jene . 
Tudi po vasi je  use čedno. 
Iz začetka vasi te  pelje  po t 
po čistem  laštu  do Trinčano- 
ve oštarije . Na sred i «lan- 
drone» je  kam nato , 104 lje ta  
s ta ro  korito , k je r  so nekoč 
vasnjan i napaja li svojo žvi- 
no. P red  o šta rijo  je ljepa 
Kogličeva hiša. K adar so jo  
s tro jil, so pustili n a  zuna
n jem  zidu lepe m alinge, dje- 
lo Jakoba  M alarja , Čas zbri- 
su je  m alinge in  slovenski n a 
pis, a sm o ga p reb ra li s po 
m očjo Kogličeve m am e.

Nižje, na  desni s tran i je 
Sv. K virin, n a  v rhu  Sv. Fe
rjan , spodaj Sv. družina, na 
desni p a  Sv. M artin.

Pod Sv. družino je nap i
sano: «Jezus, M arija , Sv. 
Jožef naj se loči m o ja  duša 
z vam i v m iru».

Pod m alingam i je  podpi
san  Jakob  M alar.

Sada im ajo  dva m ajhana 
problem a, ki bi jih  b iu  ko
m un lahko rje šu  že puno 
cajta . Ta dva prob lem a se 
tiče jo  varnosti ljudi. Pod 
T rinčanovo o šta rijo  je  eh  
gard  p rep ad  in  p ra u  takuo  za 
G nidaucovo hišo. H vala Bo
gu, do sada ni paršlo  še do 
hudih  nesreč, a  lahko se 
zgodi u sak  dan, posebno po
noči, da pade  k a jšan  človek 
u  p repad , ker m an jka jo  
ograje. K om un jim  je že vič- 
k ra t ob ljubu , da jih  jim  bo 
n ap ravu  in čudno, da jim  
še ni, saj ni p o trjeb n o  tako 
veliko denarja .

Upam o, da jim  bojo  ta  
p rob lem  km alu  rešili, sa j so 
Debenci u rjedn i, saj je n jih

mmm

M alinge na zidu K ogličeve h iše, delo Jakoba Malarja. Slika je bila posneta  
v m eglenem  in deževnem  vremenu

mm.

najbo lj š tra fan a  vas. Tisti, 
ki so ostali gor, ne u p raša jo  
previč, zadovoljijo se z m a
lim.

L j ep spom in bom o im jeli 
n a  n a š  zadnji ob isk  u 
D ebenjem  — ne zavojo za
puščene vasi — pač pa za 
gosto ljubnost, dob rosrčnost 
in  rad o d a rn o st tis tih , ki so 
gor ostali. Zatuo, če im ajo 
ka jšan  p rob lem  in  če se jim  
ga ne rješi, je to velik grjeh. Stara fotografija Debenjega

Sodelovanje med ažlisko in kobariško mlekarno
PRVI KORAKI K URESNIČEVANJU OSIMSKIH SPORAZUMOV?

Za G nidovcovo hišo stoji komaj pokonci zid. Nad njim je pot brez ograje. 
Prepad je globok. Treba bi bilo popraviti zid in napraviti nad njim ograjo

Preds tavniki  ažl iske  in ko
ba r i ške  mlekarne ,  sk upn o s 
p reds tavnik i  Zadružne  Zveze 
Sloveni je  in Združenja m le 
karskih zadrug v Vidmu so  s e  
že dvakra t  ses t a l i ,  da bi s e  
dogovorili  o m e d s e b o j n e m  s o 
delovanju.  Prvo s o  s e  ses t a l i  
v pros tor ih  Kraš Planika-Ko- 
barid 15. apri la 1978, drugič  
v so b o to  20. maja  v  Ažli.

Na prvem s e s t a n k u  je re 
publiški s e k r e t a r  za km et i j s t 
vo inž. M. Zidar  dal pred log 
za pr ede lavo  določenih viškov 
mleka  iz Sloveni je  v Ažli. Pre
delovali  naj bi to mleko v sir  
«montas io».  Združenje mle 
karskih zadrug v Vidmu ne 
na spr o tu je  možnos t i  t a kem u 
sode lovanju ,  oz iroma p r e d e la 
vi mleka  iz Sloveni je  v drugi 
popoldanski  izmeni (od 5000 
do 6000 litrov na dan).  Sir bi 
vozili v Slovenijo.  Z ozirom 
na to, da ta k šn o  sode lovanje ,  
ni bilo š e  nikjer  uveljavljeno,  
so  na prvem s e s t a n k u  sk len i 
li, da bo nujno po t r eb no  iskat  
so g l a s j e  za ko n k re tn e  do gov o
re na nivojih pr is tojnih orga
nov deže l e  Furlanije-Juli jske 
kraj ine in SRS Sloveni je.  
P r e d v se m  je bilo t r eb a  reši t i  
m o žn o s t  p revoza  mleka  v Ita
lijo in s i ra  v Sloveni jo po na j
krajši  poti,  to je  preko  m e j 
nega  pre ho da  Štupica-Robič.  
Domenil i  s o  s e  bili, da s e  bo
do po zanimanju in p o s v e t o 
vanjih pri komptentn ih  orga
nih na eni in drugi s t ran i  s p e t  
se s t a l i  in tako  je pri šlo do 
d ru gega  s e s t a n k a  v so b o to  20. 
maja  v Ažli.

S e s t a n k a  so  s e  udeležil i  
Marko Sok za Minis t r s tvo  za 
kmet i j s tvo  SR Sloveni je,  Čer- 
č e  Aleksande r ,  p reds tavnik  
komi te ta  za m e dna rodn o eko
no m sk o so de lov an je  s  tujino, 
Hafner  Milan za živinorejsko 
pos lovno sk u p n o s t  Slovenije,  
Jože  Bratec  d irektor  «Plani
ke» v Kobaridu.  Mat jaž Ple
sn i ča r  in Š te fan  Klanjšček 
oba  preds tavni ka  mlekarne  
«Planika».

Z n a š e  s t ran i  s o  s e  ud e le 
žili se s t a n k a :  p redsed nik
ažl iske m leka rne  Marinig Ric
cardo ,  s e k r e t a r  Tropina Giu
liano, Pietro Zuanella  član 
koope ra t ive  in župan obč ine  
Sovodnje ,  M. Strazzolini,  fi
nančni  revizor koopera tive ,  
Izidor Predan v imenu kultur
nih d r u š te v  Beneč ije  in Titta 
Angeli ,  p r eds edn ik  federac i je  
zadrug v Vidmu.

Na t e m  s e s t a n k u  je bilo 
ugotovl jeno,  da  je pri šlo do 
neka te r ih  težav  za real izacijo 
t e g a  sod e lovanja ,  najprej  s 
s t rani  s a m e g a  s t a t u t a  zadruž
ne  m lek arne  v Ažli. Če  bi ku
povali mleko,  ga predeloval i  
in nato izdelke prodajal i ,  bi 
s e  nj ihova legalna s t ruktura  
s p re m e n i l a  iz zadružne  v ko
mercia lno.  Poleg t e g a  jim s t a 
tu t  nalaga,  da lahko kupujejo 
mleko s a m o  od kmetov,  ki so  
člani zadruge .  Lahko p a  po
s t a n e  član zadruge  s a m o  ita
lijanski državl jan,  odn osno  
o s e b a  ali skupina ,  ki dela in

živi na ozeml ju i ta li janske re 
publike.

Drugo težavo  preds tav l ja jo  
san i ta rsk i  pregledi .  Na o b m e j 
nem prehodu  na Štupci  ni s a 
n i ta rnega  inšpektor ja.

Obe  delegaci j i  p a  s ta  izra
zili željo,  da bodo z dobro  vo
ljo in skupnimi  napori  p r e m a 
gali v s e  te žave  in tako  ure 
sničili  zaže l jeno  sode lovanje .

V ta namen s o  naprosi l i  iz
v e de nce ,  ki s e  bodo š e  na da 
lje zanimali  pri ko m pe te n tn ih  
organih,  za us t re zno  re š i t ev  
problemov.

Vsi so  s e  strinjali ,  da bi t a k 
šno  sode lov an je  odprlo nove 
možnost i  za so de lov an je  na 
vs eh  področj ih in bi s e  začel  
tudi pri nas  konkre tno u ve 
ljavljati duh os ims kih  s p o r a 
zumov.

P r e p a r a t iv i  p e r  
MLADA BRIEZA

Le sem pre più num erose adesioni 
delle fam iglie e  dei ragazzi ai s o g 
giorni culturali ricreativi organizza
ti dal Centro Studi Nediža hanno 
determ inato i dirigenti del Centro 
a chiedere l'istituzionalizzazione d e l
l'iniziativa da parte della Regione.

Nel quadro di tale programma, si 
è avuta I giorni scorsi a Tribil In
feriore (Stregna), tradizionale sed e  
dei soggiorni estivi per ragazzi 
«Mlada Brieza», l’ispezione del Me
dico Provinciale, accom pagnato dal 
prof. Petricig.

L’am enità del luogo, la varietà del 
programma e il rispetto delle nor
mali regole igienico-sanitarie sem 
bra abbiano r isco sso  l’approvazione  
della com m issione e  c ’è quindi da 
sperare nel positivo e sito  della ri
chiesta di finanziam ento degli orga
nizzatori.

Com e annunciato, il soggiorno a- 
vrà prosecuzione anche q u est’anno  
in una località della costa  Istriana.

M i
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Debeli rtič septem bra 1977. 
Rdečega križa Slovenije

Srečanje «Barčice moje» s  predsednikom

P IS E  
P  E T  A R  
M A T A  JU R A C
Kdo je ubù Alda Mora ?

Ne sam uo Italijo , ves svjet 
se je  zgroziti za zločin (delit), 
ki so ga napravli takuo im e
novani ardeči brigatisti z 
um orom  Alda Mora.

Ma kduo so tisti ardeči bri
gatisti (Brigate rosse)? K aj 
se skriva  za n jim i?

Kajšne politične interese  
djelajo? K duo jih  mandra?  
Kajšne skrivne reči so pove
zane s sm artjo  predsednika  
DC? Usi ljud je  na svjetu , tudi 
m oji brauci, si postavljajo ta 
uprašanja. N ekateri celuo 
tardijo, da se bo zvjedela  
resnica o M orovi sm arti šele 
za petdeset ljet, ko t za um or  
predsednika Am erike Ken- 
nedya.

O uprašanju Alda Mora se 
poznajo do sada sam uo tele 
tri resnice:

Parva je, da je  Moro martu, 
druga, da njega družina tar
pi in trečja je, da je parnesla 
M orova sm art puno glasov 
( vo tu ) DC.

Zakaj so ubili Alda Mora?
Aldo Moro je biu velik po 

litik  in ko t takega so spošto
vali tudi njega politični na
sprotn iki, tisti, ki niso bli 
njega ideje. K ot velik politik  
je biu tudi realist. Po volit

vah ( votacionah) 20. junija  
1976 je nastala u Ita liji nova 
realnost. DC je zgubila u par
lam entu tisto  večino, ki ji  je  
bla potrjebna za vladat, za 
governat Italijo. Tudi parja- 
telji drugih strank  (parti- 
dov) ji niso mogli pomagat. 
Potrjeba je  bluo poklicat u 
vladno večino kom uniste, ki 
so drugi najm očnejši partit 
za DC u Italiji. Moro je  biu 
adan od tistih, k i je  tole po- 
trjebo zastopu, čeglih ‘ — 
lahko  — m u ni bla ušeč. K ot 
predsednik DC, s prestižam  
in autoriteto , ki jo  je imen, 
je naredu use, kar je mogu, 
da je rješu vladno krizo (Cri
si di governo). Odparu je ura- 
ta kom unistam  in tuole so 
m u zam ijerli, zatuo so ga 
ugrabli pru  tisti dan, ko je  
šu votat v parlam ent, da bi 
postala večina (maggioran
za), tista, k i je donas vladna  
večina. Zato so ga tudi ubili. 
Takuo m isli m oja  ubuoga 
pam et in takuo m islijo  tudi 
m oji parjatelji.

Uprašanje je, kduo so tisti, 
ki so ga ubili in kajšne inte
rese djelajo. E tike te  se lahko  
kladejo gor ko t table (tar
ghe) na auto. E tike te  in far- 
be im ajo lahko za norca sa

m uo tiste, k i ne vidijo  buj 
deleč od svojega nosa. Gle
dati m uoram o na bistvo, (na 
sostanzo) in rdeče brigade 
(Brigate rosse) so na zadnjih  
votacionah pokazale za kaj- 
šno «sostanzo» djelajo.

Petdeset taužent moži, po
licije, karabinierjev, finan- 
carjev je  iskalo Alda Mora, 
in tiste ki so ga im jeli za pa- 
ražonirja. Iska li in djelali so 
nuoč in dan in obedan jim  
ne m ore očitat, da njeso na
pravli svoje dužnuost. Za njih  
djelo in trudnost so se m i 
usm ilili in če bi bli usi ta
kuo skarbjeli, ku  oni, bi bli 
lahko ušafal Mora živega in 
spravli za zapahe tiste, k i so 
ga skrivali, m artrali in potle  
še umorili.

Kar me je narbuj boljelo  
in jezlo, je fak t, da so se «bri
gatisti» norčevali s policijo.

«Boš videu», m i je jau pa- 
rjateu, «da ga ušafajo an tie- 
dan pred vo tacionm i».

Im eu  je ražon, saj se je  
takuo zgodilo in rezultate vo- 
tacionu poznam o usi.

T istem u, ki zastop, ni trje- 
ba drugih bes jed.

Vas pozdrav j  a vaš

P et ar M atajurac
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KAJ SE JE ZGODILO PO NAŠIH DOLINAH
'  !

G R M E K
v

Žalostna novica iz Kanade

L judje  im am o usak  svoj 
karak ter: adan  je  tih , m u 
čeč, drugi je  sredn ji, treč ji 
je  pa  korajžan , veseu. U ži
v ljen ju  se sreču jem o z usjeh  
so rt ljudm i, z n jim i delam o, 
u stva rjam o  p a rja te ljs tv a . 
N arbu j se n am  zasadi glo
boko u  sarce p a rja te ljs tv o  
korajžn ih , veselih ljudi, 
ta jšn ih , o k a te rih  m islim o, 
da bi lahko z n jih  korajžo  
zaustsv li v je ta r, preplavali 
m orje , zgradili in podarli 
bregove in  usak  izm ed nas 
m isli, da  ta jš a n  človek ne 
sm e, ne m ore  u m re ti, ven
d a r  jih  k ru ta  sm a rt p o b jera  
tud i n je. M ed to varsto  lju 
di je  spadala  B ern ard a  Tru- 
sgnach, po ročena Sdraulig  
iz K lodiča, ki je  na  h itro  
u m arla  u  č e ta rtak  25. m aja  
u  M ontrealu , u  K anadi, k jer 
je  živjela zadn je  lje ta  z m o
žem  E rnestom .

B ern ard a  je  im jela  63 ljet. 
R odila se je  u  O cnem bardu, 
u  znani družin i - u  Kij e t tih  
po  dom ače. P o ročila  se je z 
E rn esto m  Zdrauličem , p rav  
takuo  znane družine u  Klo- 
diču. Im je la  s ta  bu tigo  in  
jim a  je  šla  k a r dobro  n a 
p re j, saj je  b la  B ernarda , s 
svojim  k a rak te rjem , kot na
lašč u s tv a rjen a  za budgarst- 
vo. N jih  dva sinova, R om a

no in  Beppo, s ta  se šolala na  
slovenski šoli v T rs tu  in  b i
la gojenca Slovenskega d ija 
škega dom a.

P otem  s ta  odšla u  K ana
do. Dol s ta  se lepo uvelja
vila. Za nekaj let po tem  sta  
B ernarda  in  E rn esto  p ro d a 
la butigo u  K lodiču in  šla 
živet blizu sinov in  od dol 
je  p riš la  zdaj žalostna novi
ca, da B ernarde  ne bom o vič 
videli.

N je h itra  sm a rt je globo
ko odjekn ila  po useh  naših  
dolinah, ker so jo  usi lepuo 
poznali, posebno p a  u  K lo
diču in  d rešk ih  vaseh.

M ožu E rn estu , sinovam a 
R om anu in B eppu in  usej 
žlahti na j gre naša  isk rena  
tolažba.

Rajnka Bernarda Trusgnach, por. 
Sdraulig

Diplome in medalje 
za naše slikarje u Vidmu

K ot sm o p isali u  zadnji 
številki Novega M ata ju rja , 
je  razstav lja lo  svoja dela na 
n a te č a ju  «B alincanje v u m et
nosti»  (C oncorso  p rov incia
le gioco delle bocce nell’a r 
te ) osem  n aših  slikarjev . Od 
teh  so š tir i dobili p riznan ja , 
d iplom o in m edaljo .

N agrajen i so bili: G iovan
n i Vogrig iz Oblice, R om ano 
C rom az iz Sovodnjega, 
Amedeo V uch iz R auni in 
Jacuzzi iz Čedada.

Vsem  p rav  lepe čestitke!

Komemoracija 
parvega padlega alpina 

na Solarjih

Na S o larjih  p r i D reki je  
ob začetku  parve  velike uej- 
ske p ad u  parv i alpin: R ic
cardo  Di G iusto  iz Vidma. 
Po n jem  je  im enovana tudi 
šuola p r i Sv. š to b lan k u .

Da b i počastili spom in  te 
ga parvega pad lega su d a ta  
1915. lje ta , se zbere jo  za 
obletn ico  usako  lje to  na  So
la rjih  alp inci iz čedajskega 
m andam en ta .

Z brali so se tud i lje tos, u 
nedeljo  28. m aja . G or jih  je 
p a rš lo  veliko število, ker je 
b la  tu d i ljep a  u ra .

Podbonesec
ČRNI VRH

Zdravniki iz Vidma 
so nam šenkali 
«ambulatorio»

O rden zdravnikov videm 
ske province je  šenkal naši 
vasi p re fab ric iran o  stavbo, 
ki bo služila za san ita rn i am 
b u la to ri j.

učite lje  da b i pozabili, da 
p a rh a ja jo  iz slovenskih d ru 
žin in  r je s  so bli taki, pa  
ne usi. Iz te  šuole so paršli 
tud i ta jšn i dem okratičn i me- 
š tri, k i se donas tučejo  za 
naš jezik in  našo  ku ltu ro , 
za naše b uo jše  življenje.

Da je b luo zgrajeno  tuo  
učite ljišče  u asim ilacijske 
nam jene, donas obedan ne 
taji.

Pom islite: za sedam  naših  
kom unov takuo  veliko uči
teljišče in  K arn ja , ki šte je  
nad  40 kom unov, ga še do 
nedavno ni im jela u  Tolmez- 
zu.

Ob sto letn ici špetarskega 
učite ljišča  je  naša  želja sa 
m o ena: naj ne bo jo  od sa 
da nap re j z a p arta  u ra ta  slo
venskem u jeziku!

ciji zavoj o konseguence iz 
u je tn ištva . T rečega b ra ta , 
Vigija, so u jeli N jem ci ra 
njenega, ko t ita lijanskega 
vojaka in tud i n jega odpe
ljali u Lager. U m aru  je  do
m a 23. ju lija  1975. ljeta . 
O stala s ta  b la še M arija  in 
David, ki im a že n ad  70 ljet. 
Potle je  p a r  jelo še M arijo  in  
je takuo  na  h itro  odšla.

U ca jtu  uejske  je  sodelo
vala s partizan i, ko t u sa  n je 
družina. Po uejsk i je  b la 
zm jera j u  naših  organiza
c ijah  in  korajžno  b ran ila  na
šo s tv a r p red  nasp ro tn ik i. 
O hranili jo  bom o u  ljep im  
spom inu, žalostnem u b ra tu  
Davidu, pa  naj gre to lažna 
besjeda  u s jeh  p a rja te lju  in 
tovarišu  in  p rav  takuo od 
Novega M ata ju rja .

SREDNJE SV. LENART

Za tuole darilo  je  u sa  vas 
vesela in  hvaležna m jed iham  
videm ske province.

M anjku k a jša n  se zm isli 
na nas in tuole nas tro šta . 
N jesm o vič takuo  zapušče
ni, ko t sm o bli do sada.

Tudi podbonešk i kom un 
se je  zahvalu za darilo  p red 
sedn iku  videm skih  zd ravn i
kov.

LANDAR

Rodila se je Letizia Banchig

N ašem u dom ačinu  Gior- 
giu B anchiču in  ženi Ceciliji 
Virgili se je rod ila  u  nedeljo  
30. ap rila  p a rv a  hčerkica, ka
te r i so dali im e Letizia.

M edtem  ko se kom plim en- 
tiram o  z m lad im  ta to m  in 
m am o, želim o m ali Letiziji 
puno  sreče u življenju.

SPETER
Stuo ljet našega učiteljišča  

(Istituto m agistrale)

U nedejo  28. m a ja  so p raz 
novali u  Š p e tru  sto letn ico  
učiteljišča. Zbralo  se je  p u 
no učite ljic  in  učiteljev, ki 
so se d ip lom ira li n a  teli Suo
li. S lavnostn i govor je im eu 
p redsedn ik  deželnega odbo
ra, advokat Antonio Comelli.

Za k u ltu rn i p ro g ram  je 
p oskarbeu  ko ro  iz Sv. Le
n a rta , ko t p išem o pod  k ro 
niko tega kom una, in  tea 
tra ln a  skup ina  sedan jih  šuo- 
larjev.

U stuo  lje tih  je  paršlo  iz 
te šuole n a  stuo jke  učiteljev. 
Tudi tisti, ki donas učijo  po 
naših  vaseh, so sko r usi iz 
te šuole.

N am jen  tis tih , ki so zgra
dili učiteljišče u šp e tru , je 
b iu  a s im ilira t in  p o ita lijan 
č it naše ljud i, un ičit naš 
jezik, že lje li so n a re s t take

ZAMIR

U p etak  19. m a ja  je  po 
k ra tk i boljezni u m aru  u  če- 
da jskem  šp ita lu  Rem o Beu- 
zer. Im eu  je  sam uo 48 ljet.

Novica o sm a rti m ladega 
m oža je  globoko odjeknila  
po u sjeh  naših  dolinah , saj 
je b iu  lepuo poznan  in  spo
štovan.

N jega pogreb  je  b iu  u  ne
deljo  21. m aja  popudne u  
Sv. L jenartu . R jes puno  lju 
di ga je  sp rem lja lo  k zad
n jem u  počitku. Zapušča 
m lado ženo in  sina, k a te rim  
izražam o naše globoko so
žalje.

BARDO
Umaru je Mario Bobbera

U videm skem  šp ita lu  je  
u m aru  M ario B obbera, di- 
penden t našega kom una od 
useh  š tim an  mož.

Podložli so ga u  p e tak  26. 
m aja  popudne u  B ardu . P u 
no ljud i ga je  akom panjalo  
k zadn jem u  počitku.

Pam eji in  žlahti izražam o 
naše globoke sožalje (con
doglianze).

SOVODNJE
Umarla je Marija čičigoj 

zavedna Slovenka

U soboto  29. aprila , po 
dugi in  zah arb tn i boljezni je 
u m arla  u  čedajskem  šp ita lu  
M arija  č ič igoj iz naše vasi. 
Im je la  je  61 ljet.

R a jnka  M arija  je  b la  se
s tra  pe tih  b ratov . Usa n jih  
d ružina  je  b la  zavedna, l ju 
bila  in  spoštovala  naš jezik, 
našo  ku ltu ro .

U c a jtu  zadnje  uejske  so 
N jem ci u je li u  F ran ciji dva 
b ra ta  in jih  odpeljali u  kon
cen trac ijsko  taborišče. Adan 
je  u m aru  u  B ratislavi, drugi 
pa  km alu  po uejsk i u  Fran-

Zaključna prireditev pošolskega pouka v Gorenjem Tarbju

Dve bandiere u Škrutovem

U pande ja k  sem  šu skuo- 
ze šk ru to v o . Zdjelo se m i 
je, da grem  skuoze vas od 
Don Cam illa an  Peppona. 
Na Perto ld ijev i butig i je 
p lapo la la  če rn a  an  biela b an 
d iera, n asp ru o ti n ji, na  Ke- 
kulnovi hiši, na  Prode, pa 
a rdeča  band iera . U stavu 
sem  se an  u p rašu  ljudi, kaj 
tuole pom eni, zak se m i je 
čudno zdjelo, da je  ra tu  Per- 
to ld i tu  a n k ra t p u  b jeu  an 
da so ra ta l K ekulnovi tu  an
k ra t ardeči.

L judi, ki sem  jih  uprašu , 
so mi povjedal, da postavje- 
ne band iere  n jem ajo  nič 
skupnega s politiko , pač pa  
s špo rtam .

P erto ld i je  postavu  černo 
in bielo bandiero , ke r je 
band ie ra  od šk u ad re  «Udi
nese» in  ker je  u  nedejo  p rej 
dobila srečan je  s «Pro Ver
celli» in  takuo  šla  u  katego
rijo  B, je m islu  n a  tole vižo 
p o častit skuadro  n jega  sar- 
ca.

«Kaj pa  d jela  a rdeča  b an 
d iera  n a  K ekulnovi strjeh i?»  
sem  u p rašu  ljudi.

«Tudi tuole je  zavojo 
športa!»  so  m i odgovorili.

«Šport za p ijačo. Djeluc, 
z idarji so pokrivali strjeho . 
K ad ar so b li p a r  koncu z 
d jelam , so up raša li gospo
dinjo, na j jim  parnese  vina. 
G ospodinja jim  je  odgovori
la, da jim  ga ne parnese, ker 
se je  bala, da bo jo  opiti p a 
dli iz strjehe .«Č e nam  ne 
parnese te  vina, postavim o 
gor pa  ardečo  bandiero ; so 
ji  zagrozil». Vina jim  ni par- 
nesla in  takuo je  zaplapola
la p a rv ik ra t na  Kekulnovi 
hiši a rdeča  band iera.

In  jaz sem  m islu, da sem  
šu skuoze vas Don Cam illa 
an  Peppona...!

Petar M ata ju rac

Vičkrat nam očitajo nekateri dobrohotni brauci, 
da pišemo na zadnji strani previe žalostnih novic, pre- 
vič novic o smarteh. Na žalost tuole darži, ma ni naša 
krivda, če se po naših dolinah zgodi vič žalostnih kot 
veselih reči.

Mi bomo narbuj vesel, kadar bomo mogli pisat 
lepe reči.

Do sada ne plava blagodejni duh nad nami... 
(Verz Ivana Trinka).

GORENJA MJERSA 

Umaru je Beppino Chiabai

U to ra k  30. m a ja  je  um a
ru  po k ra tk i boljezni naš 
vasn jan  Beppino Chiabai. 
Im eu  je  sam uo 48 ljet.

R ajn ik  Beppino je  b iu  p u 
no poznan m ed  m ladim i in 
s ta rim i. Biu je  šolski usluga 
(b ide l) na  sred n jih  šuolah  u 
Škrutovem . Še p rej ko je do- 
b iu  tole službo, je  b iu  puno 
lje t em ig ran t u  A vstraliji. Z 
velikim  tru d a m  in špara- 
n jem  je  zazidu u M jersi le
po hišo, škoda pa, da jo  ni 
m ogu uživat dugo cajta. 
Lansko ljeto  m u je  u m arla  
tud i žena.

N jega pogreb  je  b iu  u  če

ta r ta k  1. jun ija .
O hranili ga bom o u ljepim  

spom inu.

Koro iz Sv. Lenarta 
na praznovanju 100- letnice 

špetarskega učiteljišča

Na praznovan je  sto letn ice 
špetarskega učite ljišča  so 
povabili tud i naš koro , ki je 
p ru  lepuo p jeu  an  odnesu 
iz tega m anifeštaciona veli
ke aplavze.

Za tea tra ln im  spetaklom , 
ki so ga p rip rav li šuo larji 
in štitu ta , je b iu  nastop  ko ra  
iz Sv. L enarta  edini, ki je 
uzdignu ku ltu rno  raven ma- 
n ifestaciona.

Veselica v Ukvah ob zaključku 
tečaja slovenskega jezika

Slovenci iz Kanalske doline so  
slavili v soboto  20. maja zaključek 
tretjega letnega tečaja slovenskega  
jezika za vaške otroke, ki bi sicer  
v javni šoli bila za m aterinščino  
prikrajšana.

Bitka ukovskih Slovencev  za ta 
tečaj je znana, vsekakor velja pou
dariti zaslugo vaškega župnika Ma
ria Gariupa in profesorja Salvatora 
Venosija.

Zaključna prireditev je bila v va
ški dvorani pri zadružni mlekarni, 
kjer so  otroci nastopili s  petjem  in 
z recitacijam i. Pri tem  so  dokazali 
visoko raven poznavanja s loven sk e
ga knjižnega jezika, kar daje razu
m eti, da imajo predvsem  doma, v 
družinskem krogu, dobro jezikovno 
podlago. S lovesnosti je prisostvo
vala tudi delegacija Narodnega sv e 

ta koroških Slovencev, ki jo je vo
dil dr. Matevž Grilc. V znak so li
darnosti so  predstavniki NSKS iz
ročili ukovskim otrokom knjige. Pri 
tem  je dr. Grilc poudaril solidarnost 
koroških s  kanalskimi S lovenci, ki 
se  š e  vedno morajo boriti za 
najosnovnejše jezikovne in narod
nostne pravice, kot najbolje doka
zuje prav dejstvo, da je bil potre
ben boj celo  za zasebni tečaj ma
terinščine.

V imenu dom ačinov s e  je župnik 
Mario Gariup zahvalil za solidar
nost vsem , ki so  jo doslej izkazali 
in s  tem  pripomogli k uspehu te 
čaja. Pozval je š e  k nadaljnjemu 
zavzemanju za sp lo šn e  narodnostne  
pravice S lovencev v Kanalski doli
ni in celotni deželi.

Rajnka Maria Cicigoi

V n ede l jo  18. juni ja  
bojo odkrili  na b r i to fu  
u Topolovem s p o m en ik  
padl im p ar t i zanom .  
P o tem  bo blizu pa le 
s t r e  na Lesah veliko 
s r e č a n j e  Rezis tence ,  
p opo ldne  pa vesel ica  
v Klodiču.S. Pietro al Natisone: res is te  nel tem po una tradizione sampietrina: i tip 

«bančinarij» davanti al «Cacciatore» ( fo to  Petrič i


